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Geef het land aan wie het weet te liggen:  

prachtig onder zeeniveau, midden in het paradijs

Uit: Ongevraagd advies van Ester Naomi Perquin (2022)

Dankwoord
Er zijn veel verhalen te vertellen over het Waddengebied. Het was lastig om te bepalen 

waar het verhaal voor mij eigenlijk om draaide. Wat wil ik meegeven aan de mensen 

die zich elke dag met hart en ziel inzetten voor het Waddengebied? Uiteindelijk koos 

ik, op basis van mijn ervaringen, voor mijn kijk op de samenwerking in dit UNESCO 

Werelderfgoed. 

Ik ben veel dank verschuldigd aan mijn begeleidingsgroep met Jan Paul van Soest, 

Hendrikus Venema, Hans-Peter Westerbeek en Katja Phillippart. Dat alles onder de 

leiding van Arno Brok. Zij fungeerden als inspiratiebronnen en sparringpartners en 

staken belangeloos energie in dit project. Zonder hen zou dit essay niet tot stand zijn 

gekomen. 

Dat was ook niet gebeurd zonder de praktische medewerking van mijn team: Hugo 

Eekhof, Hannelore Strik en Jelske Leemeijer, later opgevolgd door Ingrid Elgersma. Ook 

collega’s van de provincie qua vormgeving en communicatie ben ik dank verschuldigd. 

Ruud de Jong
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Inleiding

Het Waddengebied is zonder meer één van de mooiste en meest 

waardevolle gebieden van Europa. Het getijdenlandschap verbindt 

al eeuwenlang Nederland, Duitsland en Denemarken met elkaar. 

Zowel cultureel, economisch als ecologisch.

De schoonheid van de Wadden roept meteen de vraag op hoe het te beschermen 

en te behouden voor komende generaties. Voor dat behoud zullen de inwoners, 

de bedrijven en het bestuur in het Waddengebied moeten meebewegen met 

veranderingen die zich aandienen en zich moeten gaan verhouden tot hedendaagse 

vraagstukken. 

Zo is de natuur in de Waddenzee niet op orde en staat de leefbaarheid op de eilanden 

en langs de Waddenkust onder grote druk. Bovendien leunt de economie in het 

gebied op een beperkt aantal kwetsbare pijlers. Dat alles onder het gesternte van een 

dreigende klimaatverandering. 

Natuur, economie en leefbaarheid zitten elkaar in het Waddengebied dan ook steeds 

meer in de weg. Hoe kun je deze vraagstukken nu nog binnen ecologische grenzen, 

samenhangend oplossen? En hebben we daarvoor nog voldoende tijd? 

Genoeg urgentie om samen aan de slag te gaan! Nu ben ik niet de eerste die dit zegt. 

In de afgelopen vijftig jaar van samenwerking in het Waddengebied maakten diverse 

mensen en instanties doorwrochte analyses en verbeteringsvoorstellen. Daarin zijn 

zeker stappen voorwaarts gezet. Toch overheerst bij mij het gevoel dat we er zo niet 

komen. Het wil op een of andere manier niet goed van de grond komen. Het lijkt 
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net of het niet mag. Wat houdt ons tegen? Zijn de vraagstukken te ingewikkeld? Is 

het bestuurlijke of juist maatschappelijke onmacht? Houden de overheden elkaar 

gevangen in een positiespel? Is het de angst voor verandering? Is het wel kunnen, maar 

niet willen? Of is het wel willen, maar niet kunnen? 

Door samen niet adequaat op te treden blijven problemen onopgelost. En wordt het 

steeds moeilijker om ze op te lossen. Daardoor groeien ook de tegenstellingen in het 

Waddengebied. Tegelijkertijd is er de roep om oplossingen. Partijen grijpen daarbij 

naar twee type routes. De ene route is gericht op de vraag wie is hier verantwoordelijk 

en moet in actie komen? Dat mondt regelmatig uit in juridische procedures of 

bijvoorbeeld discussies over andere wetgeving in de Tweede Kamer. De andere route 

is meer gericht op het kijken of verschillen overbrugbaar zijn. Dat leidt vaak tot 

onderzoek, verkenningen en voortdurend overleg. Beide routes kennen voor- en 

nadelen. 

Maar voor mij is de kernvraag:

Is het Waddengebied een strijdtoneel of een broedplaats? Mijn voorkeur gaat uit naar 

de laatste optie. Met als reden dat een strijdtoneel in eerste instantie altijd verliezers 

kent. Mijn zorg is dat daardoor zodanige weerstand ontstaat dat uitgangspunten en 

doelen in het Waddengebied, die nu door iedereen worden gedeeld, steeds opnieuw 

structureel ter discussie worden gesteld. Er ontstaat een loopgravenoorlog met 

patstellingen waar niemand mee geholpen is.

De Wadden als broedplaats kost echter tijd en vereist een professionele samenwerking 

om tot resultaten te komen. 

De randvoorwaarden zijn er. 
Er ligt een Agenda 2050 waarin staat dat we de natuur gaan verbeteren, de 

leefbaarheid op peil brengen en de economie verduurzamen. Maar de urgentie en 

ambitie spat er in de tekst nog niet van af. 

1. Er wordt al meer dan vijftig jaar samengewerkt. Dus daar is voldoende ervaring 

mee opgedaan. In 2020 is er opnieuw gestart een andere vorm van ‘governance’ in 

het Waddengebied.  

De bestuurders – ministers, gedeputeerden, burgemeesters, wethouders 

en waterschapbestuurders - zijn aan zet gezamenlijk te besluiten. De 

belangenorganisaties worden uitgenodigd niet alleen mee te denken, maar ook 

mee te werken aan oplossingen. De beheerorganisaties willen samenhang in het 

beheer organiseren. Maar deze nieuwe governance is relatief onbekend en swingt 

nog niet. 

2. De betrokkenheid van diverse overheden, bewoners en belangenorganisaties 

bij het unieke Waddengebied is groot. De verbondenheid met de prachtige 

Waddenzee voelt iedereen. Er ligt dus een basis om het constructief over de 

toekomst van de Wadden te hebben. 

3. Lokaal gebeurt er veel in het gebied. Overal bruist het van energie en zijn mensen 

druk bezig. De vraag is hoe verantwoordelijke bestuurders, samen met deze 

mensen, deze energie kunnen benutten om het gebied in zijn totaliteit een stap 

verder te brengen? 

Afgelopen acht jaar kon ik zelf in verschillende functies intensief meewerken aan de 

verbetering van beleid en beheer in het Waddengebied. Nu gaan ik met pensioen. Het 

moment om te reflecteren op wat je hebt gedaan. En of je dat ook anders had kunnen 

doen. Ik voelde sterk de behoefte dit te onderzoeken en mijn bevindingen op te 

schrijven in een essay en dat te presenteren bij mijn afscheid. Dit in de hoop dat jullie 

als belangstellenden er wat aan hebben.

In mijn zoektocht concentreerde ik me op de Nederlandse samenwerking in het 

Waddengebied. En dan vooral op een betere samenwerking tussen overheden en de 

samenwerking van overheden met belangenorganisaties over beleidskwesties. 

De Wadden als broedplaats 
kost tijd en vereist 

een professionele samenwerking 
om tot resultaten te komen. 
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Ik kom tot drie sleutels: 

1. Toon Lef. We komen er niet met hier en daar een onsje meer of minder. 

Samenhangende oplossingen zijn nodig. Dat is een lastig proces. We kunnen het 

proces helpen door te erkennen dat er echt tegengestelde belangen zijn, door met 

elkaar de moeilijke gesprekken aan te gaan en door bewuste stappen voorwaarts 

te zetten in de verandering.  

2. Maak de samenwerking stevig. Met ander woorden; maak de samenwerking 

minder vrijblijvend en gericht op oplossingen. Samenwerken als één 

beleidsautoriteit. Ieder in zijn eigen rol en kracht. Waarom zouden we daarbij 

dan niet te rade gaan bij professionals. In ieder geval is nodig dat de ambtenaren 

van de drie ministeries (IenW, LNV en EZK) en de drie provincies intensief gaan 

samenwerken als een motor voor de samenwerking in zijn geheel. Ik vraag hen 

daarom samen de regie te pakken. Regie is daarbij in mijn ogen niet overnemen, 

maar zorgen dat alle andere partijen adequaat kunnen acteren.  

 

3. Zorg voor een sfeer van vertrouwen en veiligheid. Dat kan onder het motto ‘Het 

wordt anders, maar we zorgen met elkaar voor elkaar’ daadwerkelijk vorm te 

geven. Verandering – hoe nodig ook - is niet altijd leuk, maar wel noodzakelijk om 

verder te komen. Het leidt tot onzekerheden en nieuwe vraagstukken. Een sfeer 

van vertrouwen en veiligheid helpt bij het verkennen van nieuwe mogelijkheden. 

Daarbij is de wil elkaar te ondersteunen bij de veranderingen, en moeilijkheden te 

overbruggen, van wezenlijk belang. 

Als we deze drie sleutels naar verandering hanteren, overkomen de veranderingen ons 

niet als een optelsom van crises. We nemen dan zelf het heft in handen om transities 

vorm te geven en te sturen in de gewenste richting. 

Opbouw essay

Door de lezer mee te nemen in mijn reis door het Waddengebied onderbouw ik hoe ik 

tot mijn bevindingen ben gekomen. Deze reis begint persoonlijk. De Wadden ervaar ik 

als een bijzonder gebied waar oerkracht en kwetsbaarheid samen gaan. De Wadden 

doen iets met mij. Ik zie dat ook terug bij andere mensen. Passie en emoties zijn in het 

Waddengebied nooit ver weg. 

Ik vervolg mijn reis vanaf mijn start als secretaris van het Regiecollege Waddenzee(RCW)  

in 2016. Sinds die tijd verdiepte mijn kennis over de Wadden. Ik mocht als adviseur in 

vele keukens kijken. Ik leerde daarbij veel van gepassioneerde en betrokken mensen. 

Dat heb ik als groot voorrecht ervaren. Maar ik merkte ook hoe moeilijk het is om 

vooruitgang te boeken als het om de Waddenzee en het Waddengebied gaat. Kwesties 

als de natuurkwaliteit, de bereikbaarheid, de toekomst van de visserij en de druk van 

het toerisme spelen al vele jaren. 

In de jaren bij het RCW ontdekte ik dat oplossingen voor problemen niet alleen gaan 

over beter natuurbeheer, maar vooral over een samenhangende aanpak voor het 

gehele Waddengebied. 

De laatste halte van mijn reis is de ontdekking dat als je al beleid hebt, professionelere 

samenwerking nodig is om tot resultaten te komen. In het Waddengebied blijken 

verantwoordelijkheid, betrokkenheid en problematiek moeilijk toe te delen. Alles 

hangt met elkaar samen. Waar te beginnen, hoor je menigeen verzuchten. En zo 

ontstonden er de afgelopen jaren hardnekkige Gordiaanse knopen.

Het essay geeft een bespiegeling over hoe actuele wetenschappelijke inzichten over 

samenwerking zich verhouden met de werkelijkheid zoals ik die ervaar. Ik kom hier 

met de metafoor De Waddenauto. Hiermee poog ik de huidige samenwerking te 

duiden. Dat vormt het vertrekpunt voor het laatste hoofdstuk over de drie sleutels voor 

de toekomst voor het Waddengebied. 

En zo eindigt mijn professionele reis in de Waddenwereld.

Ik hoop dat dit essay de lezers inspireert. 

De Wadden ervaar ik als een bijzonder gebied  
waar oerkracht en kwetsbaarheid samen gaan. 
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DE EERSTE HALTE: 

Wat heb ik persoonlijk  
met de Wadden?

De Wadden hebben mij steeds weer gegrepen, beetgepakt en door 

elkaar geschud. In onze familiegeschiedenis speelde het gebied 

al een rol. Zo werkte mijn pake Ruurd in zijn jonge jaren aan de 

Afsluitdijk. Elke week op de fiets van Drachten naar de dijk en terug. 

Als herinnering ontving hij daarvoor een onderscheiding in de 

vorm van een kruisje. Ik heb dat kruisje nu in mijn bezit. Dezelfde 

Afsluitdijk is tot op de dag van vandaag trouwens van enorme 

betekenis geweest voor het Waddengebied. Daarom beschouw ik 

mijn werk aan de Wadden niet alleen als een voortzetting van mijn 

pake’s werk, maar ook als een eerbetoon aan hem

Mijn eerste persoonlijke herinnering is vakantie vieren op Ameland. In een 

tenthuisje op camping Klein Vaarwater. Later kwam ik tijdens mijn studie vaak op 

Schiermonnikoog. En met mijn gezin bezocht ik meermalen de Friese Waddeneilanden. 

Het bijzondere gevoel voor de Wadden begon al met de reis naar Harlingen of 

Lauwersoog. Dat gevoel werd sterker en sterker op de veerboot. 

Tijdens mijn loopbaan bij de provincie Fryslân was het Waddengebied altijd wel 

onderdeel van mijn werkpakket. Was het niet de kust, dan waren het wel de eilanden die 

aandacht vroegen. Zo ook bij mijn eerste opdracht; het opstellen van een provinciaal 

milieubeleidsplan. Begin jaren negentig sprak ik hierover met Jurrit Visser en Emiel 

Wegman. Jurrit Visser was toen secretaris van het Coördinatie College Waddengebied 

(CCW). Emiel Wegman was de eerste secretaris van het Regionaal Coördinatiecollege 

Waddengebied(RCW). Zij hebben mij toen ingewijd in de bestuurlijke geheimen van 

het Waddengebied en de overheidsinzet daarbij. In de eerste jaren van dit millennium 

kwamen daar de nodige instellingen bij. Wie dit precies wil weten, raad ik het boek 

‘Een wereld van verschil’ van Hendrik Oosterveld aan. Zeer lezenswaardig en nog 

steeds in te zien bij de Waddenacademie. 
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In het Huis voor de Wadden hangt in één van de gangen een artikel uit de Leeuwarder 

Courant van 30 mei 2009 die deze samenwerking prachtig weergeeft. 

Ik vraag me wel af of de lezer van de krant er iets van begrepen heeft. Maar misschien 

hoeft dat ook niet. Hoe belangrijk het ook is, feitelijk doet de zichtbaarheid van de be-

stuurlijke organisatie er niet toe. Uiteindelijk is het belangrijk dat mensen merken dat 

er iets gebeurt. En dat gemaakte afspraken niet blijven steken in goede bedoelingen, 

maar werkelijkheid worden. 

Ik geloof dat dat kan. En ik denk dat dat moet. Niet alleen als eerbetoon aan mijn pake 

die met zijn geploeter aan de Wadden een schamel inkomen wist te vergaren, maar 

vooral voor de overweldigende natuur en voor de toekomstige generaties bewoners, 

werkers en bezoekers.

Mijn familiegeschiedenis bepaalt daarbij hoe ik tegen zaken aankijk: de natuur is 

voor mij wezenlijk en het kernvraagstuk van dit gebied. Maar oplossingen voor welk 

probleem dan ook, kunnen in mijn visie nooit zonder rekening te houden met de 

mensen die daar wonen en werken. Het een kan niet zonder het ander. 
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DE TWEEDE HALTE: 

Het realiseren van 
samenhangend beheer 
voor de Waddenzee is 
moeilijk.

Het is 2016. Ik ben net benoemd als secretaris van het Regiecollege 

Waddengebied (RCW). Daar werd ik onder meer geconfronteerd 

met de samenwerkingsagenda: ‘Werken als één beheerder’. Het 

werd uitgevoerd door het Opdrachtgeverschap Beheer Waddenzee 

en ondersteund door een projectgroep. Ik nam deel aan de 

projectgroep. 

Aanleiding voor deze beheeragenda vormde de conclusies van de Algemene 

Rekenkamer in 2013. Deze rekenkamer constateerde – en ik parafraseer- dat de 

bescherming van de Waddenzee in orde was, maar dat de samenwerking in het beheer 

beter moest. Want ondanks de conclusie dat de natuur op papier goed beschermd 

is, betekende dit niet dat de natuur in goede toestand is. Met name bij herstel en 

ontwikkeling van de natuur lag de grote opgave.

De oplossing werd gepresenteerd onder het motto ‘Werken als één beheerder’. 

Nu bleek dat na verloop van tijd gemakkelijker gezegd dan gedaan. Zelfs het 

zogenaamd laaghangend fruit bleek al te hoog te hangen. Zo was het bijvoorbeeld 

de bedoeling een permanente actuele kaart van alle vergunde activiteiten in de 

Want ondanks de conclusie 
dat de natuur op papier 

goed beschermd is, 
betekende dit niet 

dat de natuur 
in goede toestand is.
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Waddenzee te maken. Ik voel nog de frustratie van mijn voorzitter, Bas Eenhoorn van 

het RCW, toen we in Hotel Zeezicht te Harlingen na een paar jaar moesten constateren 

dat het samenstellen van zo’n kaart niet gelukt was. 

De randvoorwaarden waren achteraf gezien eigenlijk niet goed ingevuld. Maar wat 
hadden die randvoorwaarden dan moeten zijn? 

Allereerst bleken de leden van het Opdrachtgeverschap (bestaande uit het hoofd 

van Rijkswaterstaat-Noord, de Rijks vertegenwoordiger van LNV in het Noorden en 

de gedeputeerden van de waddenprovincies) hun gezag niet in te zetten om meer 

dwingend te opereren richting de eigen organisaties en de overige instanties die 

hiervoor nodig waren. Verder bleek er geen inhoudelijke koers te zijn. Waar zou het 

beheer toe moeten leiden? Een beheervisie van LNV ontbrak. En last but not least 

ontbrak het aan voldoende menskracht en geld om de werkzaamheden uit te voeren. 

Achteraf gezien is er naar mijn mening bij de start van deze beheeragenda te weinig 

rekening gehouden met het feit dat de Waddenzee voor veel instanties één van de 

vele onderwerpen is. Door vooraf de randvoorwaarden niet in te vullen, wonnen 

institutionele belangen het in prioriteit telkens van deze beheeragenda. Een belangrijk 

leerpunt voor mij.
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DE DERDE HALTE: 

Juist samenhangend 
beleid voor het totale 
Waddengebied is nodig.

Het in de afgelopen decennia voor de Waddenzee vastgestelde 

beleid richtte zich vooral op bescherming van de natuurwaarden en 

de ruimtelijke kwaliteit. Denk aan de planologische kernbeslissing 

over de Waddenzee(PKB) en het Natura 2000 beleid. Uit de verhalen 

begrijp ik dat een en ander niet gemakkelijk tot stand kwam. Zo 

voerden betrokkenen begin deze eeuw, bij de totstandkoming van 

meer bescherming van de natuurwaarden van de Waddenzee, 

onderling een harde strijd. Het kookpunt daarbij werd bereikt bij 

de totstandkoming van de PKB, later Structuurvisie Waddenzee 

geheten. Die strijd duurde jaren. Deze laatste PKB werd uiteindelijk 

in 2007 vastgesteld. Ik maakte dit beperkt, vanaf de zijlijn, mee als 

ik in mijn werk met het Waddengebied te maken kreeg. Ik ervoer dat 

als verwarrend en soms als ongemakkelijk. 

Hetzelfde gevoel van ongemakkelijkheid had ik bij het aanwijzen van de Waddenzee 

als stiltegebied. Zoals eerder gememoreerd werkte ik in de jaren negentig aan het 

provinciaal milieubeleid. Daartoe behoorde ook het meewerken aan het aanwijzen 

van de Waddenzee als stiltegebied. Collega Anne Steegstra stond daarvoor aan de lat. 

Er ontstond de merkwaardige situatie dat er op het dek van een boot geen radio aan 

mocht, terwijl er wel straaljagers overvlogen. Een gebied vanuit de overheid eenduidig 

beschermen blijkt soms best lastig.

Na vaststelling van de Structuurvisie Waddenzee in 2007 ontstond er meer ruimte om 

elkaar weer op te zoeken. De Waddenacademie is later opgericht. Het Programma naar 

een Rijke Waddenzee (PRW) kwam na een zeer heftig conflict over de visserij tot stand. 
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Er werd gewerkt aan de status van de Waddenzee als Werelderfgoed en het Regionaal 

College Waddengebied stelde in 2009 een Beheer- en Onderhoudsplan vast. We 

moesten echter constateren dat deze samenwerking wel veel papier opleverde, maar 

niet direct leidde tot resultaten. Het Beheer- en Onderhoudsplan leidde zelfs tot een 

discussie over het Regionaal Coördinatiecollege Waddenzee in 2011. De lijn om vanuit 

één plek te sturen op beheer, met een soort overdracht van verantwoordelijkheden in 

de vorm van mandaat en menskracht, was voor de betrokken overheden een stap te ver. 

In 2012 ging vervolgens het Regiecollege Waddengebied aan het werk. Dit college 

bestond uit vertegenwoordigers vanuit de overheid, het bedrijfsleven en de 

natuurorganisaties. Taak was beleid en beheer voor de lange termijn op elkaar 

af te stemmen. Daarnaast was er een Beheerraad. Hier waren de beheerders in 

vertegenwoordigd. De verantwoordelijkheden en menskracht bleven bij de daarvoor 

verantwoordelijke overheden en beheerders liggen.

Met de komst van het Waddenfonds in 

2008 ontstond voorzichtig de vraag: Waar 

bewegen we met de Wadden naar toe, 

en hoe sturen we dat dan? Juist omdat 

het Waddenfonds niet alleen inzette 

op de natuur, maar ook op economie, 

wetenschap en energievraagstukken werd de oriëntatie op wat het gebied aankon 

van groter belang. Deze vraag won aan gewicht toen de decentralisatie van het 

Waddenfonds naar de provincies aan de orde kwam. Met het beleidsstuk ’Wadden 

van Allure’ van de drie waddenprovincies in 2012, en de vertaling daarvan naar het 

Investeringskader Waddengebied (IKW) in 2016, kreeg deze vraag een eerste antwoord. 

Ondertussen groeide het inzicht dat er weliswaar problemen zijn in het natuurbeheer 

van de Waddenzee, maar dat de echte problematiek het ontbreken van een 

samenhangend beleid voor het Waddengebied is dat gezamenlijk is opgesteld en 

geaccepteerd door alle betrokkenen. 

Samenwerken als eén beleidsinstantie had achteraf gezien ook een advies van de 

Algemene Rekenkamer geweest kunnen zijn. Maar dat inzicht brak - ook bij mij - in 

2017 langzaam door bij de allereerste schreden op weg naar een Agenda voor het 

Waddengebied. Het beschermen van kwetsbare natuur is op zichzelf al lastig. Maar 

als je dit tegelijkertijd wilt doen met ontwikkelingsmogelijkheden, is dat een hele 

uitdaging; een next level in modern jargon!

Overigens bleek het jaren werken aan het samenwerken in het beheer niet voor 

niets te zijn geweest. Er was geïnvesteerd in het elkaar beter leren kennen op diverse 

niveaus. Verkend is ook hoe we beter tot besluiten konden komen. Een mooi voorbeeld 

van elkaar leren kennen, zijn de kombergingsbijeenkomsten. Kombergingsgebieden 

zijn gebieden waar het water ieder getij in- en uitstroomt. Meestal gekoppeld aan een 

zeegat. Per komberging werden mensen van de werkvloer, van allerlei instanties, bij 

elkaar geroepen om de in hun komberging aangetroffen problemen te bespreken. 

Bij een verkenning naar betere besluitvorming in 2017 mocht ik, samen met een 

groep enthousiaste mensen van overheden en betrokkenen, een visie op bestuurlijke 

samenwerking ontwikkelen. Iedereen deed verwoed zijn best om elkaar te begrijpen. 

Dat leidde tot een doorbraak in de onderlinge samenwerking en gaf de wil tot bredere 

samenwerking een behoorlijke slinger. 

De kombergingsbijeenkomsten vinden nog steeds plaats. Ze voorzien blijkbaar nog 

steeds in een behoefte. En de verkenning naar betere bestuurlijke samenwerking 

vond zijn weg in de nieuwe bestuurlijke organisatie (de Waddengovernance) en was 

behulpzaam bij het opstellen van de Agenda voor het Waddengebied. 

Het helpt zeker als partijen de wil hebben elkaar te ontmoeten en te begrijpen bij 

het opstellen van samenhangend beleid. Maar dat is niet voldoende. Het gevoel van 

urgentie en een duidelijke ambitie zijn ook nodig. 

Niet iedereen is er van overtuigd dat een dergelijke gebiedsontwikkeling in het 

Waddengebied kan. Met name natuur- en milieuorganisaties aarzelen. Zij vinden het 

voor de kwetsbare natuur een gevaarlijk spel. 

Toch denk ik dat het wel kan en zelfs moet. Ik noem een paar redenen die mij tot deze 

conclusie brachten. 

Waar bewegen we 
met de Wadden naar toe,  

en hoe sturen we dat dan?
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Duurzame ontwikkeling helpt tegenstellingen te overbruggen

In de jaren tachtig en negentig groeide langzaam de gedachte van een samenleving 

gestuurd door duurzame ontwikkeling. Later populair samengevat als een situatie 

waarin people, planet en profit in balans zijn. Dit gedachtegoed, vervat in het 

Brundland-rapport uit 1986, laat zien dat duurzame veranderingen gelijktijdig langs de 

lijn van natuur, mens en economie horen plaats te vinden. Die samenhang in aanpak 

is in deze redenering wezenlijk. Voor mijzelf was het een soort uitweg in de discussie 

tussen economie en ecologie. Het inspireerde mij en gaf energie. En het was voor mij 

ook een soort antwoord op het verontrustende rapport ‘Grenzen aan de groei’ uit de 

jaren zeventig. Inmiddels heeft het denken over duurzame ontwikkeling zich verder 

ontwikkeld en kent het vele varianten en uitwerkingen zoals circulaire economie of 

natuurinclusieve landbouw.

Het ED2050 programma als inspiratiebron

In 2016 ging het RCW twee dagen naar het Eems-Dollard gebied. We troffen daar 

enthousiaste bestuurders aan die samen aan de slag wilden met het programma 

Eems-Dollard 2050. Ze buitelden over elkaar heen met allerlei plannen. Inmiddels is 

een groot deel daarvan uitgevoerd of in uitvoering. Ook zijn er nieuwe initiatieven 

bedacht. De sfeer in 2016 verraste me. Het gebied liet zien dat er sinds 2009 echte 

vooruitgang was geboekt. In dat jaar bezochten we namelijk, samen met andere 

provincies en op uitnodiging van de provincie Groningen, hetzelfde gebied. Ons 

verblijf, in het toen gedateerde Eemshotel, gaf perfect de neerslachtige situatie weer. 

Wat nog eens werd versterkt door het regenachtig najaarsweer. De mensen die wij 

spraken, waren somber gestemd over de toekomst van hun regio. 

Geschetste verandering kwam niet vanzelf tot stand. Er is in deze regio veel 

geïnvesteerd in relaties en inhoud. Dat kostte ook jaren. De problemen zijn daar nog 

niet allemaal opgelost en natuurlijk zijn er vragen te stellen bij sommige oplossingen. 

Maar de totstandkoming van het Eems-Dollard programma, waarin de eigen regie 

is gepakt, is het bestuderen waard en kan dienen als een les voor de rest van het 

Waddengebied. 

Begin met diegenen die kunnen en willen

Jan Rotmans beschrijft, samen met Mischa Verheijden, in zijn laatste boek ‘Omarm 

de chaos’ hoe je transities vorm kan geven en hoe er al werk van wordt gemaakt. 

Wel waarschuwt hij dat transities zich over meer dan tien jaar uitstrekken, dat het 

bestaande en het wenselijke dus lange tijd naast elkaar bestaan en dat je bescheiden 

moet beginnen met partijen die kunnen en willen. Op een bepaald moment ontstaat er 

dan een kantelpunt waarbij organisch het nieuwe opkomt en het oude verdwijnt. 

Op een bepaald moment ontstaat er dan een kantelpunt  
waarbij organisch het nieuwe opkomt en het oude verdwijnt. 



25

Omgevingsberaad Waddengebied   |  Essay 2023 Mag de samenwerking profesioneler?

24 25

DE VIERDE HALTE: 

Het Waddengebied 
verdient een overheid die 
het voortouw neemt en 
samenwerkt met private 
partijen.

Inspirerend is het boek Moonshot uit 2021 van econoom Mariana 

Mazzucato. Het beschrijft hoe je in een westerse samenleving 

bij moeilijke kwesties tot oplossingen kan komen. Mazzucato 

laat zien dat hedendaagse economische dogma’s oplossingen 

voor de huidige problemen zoals klimaatverandering, verlies aan 

natuurwaarden en toenemende ongelijkheid in de samenleving 

in de weg zitten. Daardoor krijgen die problemen de kans elkaar 

onderling te versterken tot crises. 

Wat mij in het boek vooral inspireerde, is dat je deze problemen met lef en 

langetermijninvesteringen doelgericht te lijf kan gaan. Van overheden wordt in een 

transparante vorm van publiek-private samenwerking gevraagd hierin het voortouw 

te nemen en aan het bedrijfsleven om hier aan mee te werken en de beweging te 

ondersteunen. Dat vraagt beleidsarrangementen en consistent gedrag. Mazzucato 

onderbouwt dit en verwijst vooral naar de ongekende energie en het oplossend 

vermogen dat los kwam toen de Amerikaanse regering, begin van de jaren zestig, 

besloot mensen naar de maan te brengen. 

Mazzucato verwijst naar de ongekende energie 
en het oplossend vermogen  

dat los kwam toen de Amerikaanse regering,  
begin van de jaren zestig,  

besloot mensen naar de maan te brengen.
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Vertaald naar de Wadden is mijn droom dat er een ongekende energie los komt 

om het Waddengebied tot het Nederlandse voorbeeld van duurzame economische 

ontwikkeling te maken, waar de natuur floreert en waar bewoners en bezoekers 

genieten en gelukkig zijn. 

De onmogelijke droom werd in Amerika werkelijkheid door leiderschap van de 

overheid te koppelen aan het langdurig samenwerken met alle belanghebbenden 

richting het gezamenlijk afgesproken doel. 

Centraal staat daarin de samenwerking. Natuurlijk moeten de doelen helder zijn en 

moet er gedegen beleid aan ten grondslag liggen. Maar er gebeurt pas iets als de 

samenwerking van de grond komt. En als we daarbij in het Waddengebied de slag 

van beleid naar uitvoering weten te maken. Daar hebben 

overheden, maatschappelijke organisaties, bedrijven en 

bewoners allemaal een rol in te spelen. 

Met de Agenda voor het Waddengebied 2050, en met het 

bijbehorende eerste Uitvoeringsprogramma in de hand, 

kunnen we de beschreven transities tot stand brengen. Laten 

we dat vol overgave gaan doen, overheden, bedrijven en 

maatschappelijke organisaties. En laten we daarbij gebruik 

maken van wat de literatuur over echt samenwerken schrijft. 

Maar er gebeurt  
pas iets als de 

samenwerking van de 
grond komt
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DE VIJFDE HALTE: 

Hoe werken we samen? 

Waarom is samenwerken in het Waddengebied zo lastig? En 

waarom voelt het soms meer als werken dan als samen? Als het 

evolutionaire voordeel dat de mensheid heeft samenwerking is, 

waarom lukt dat dan zo moeilijk in de waddengemeenschap? Wat 

houdt ons tegen? Het antwoord daarop is natuurlijk welbegrepen 

eigenbelang. Eigenbelang van het individu, van een organisatie 

maar ook van een overheidsinstantie. 

De literatuur weet dat nog beter te duiden.

Martijn Daalder beschrijft in zijn boek ‘De Samenwerkingscode’ hoe overheden, 

maat- schappelijke organisaties en private partijen samenwerken. Hij analyseert en 

systematiseert de verschillende vormen.

Het lezenswaardig boek van Daalder gaat overigens niet over samenwerking binnen 

de eigen organisatie, of onderdelen daarvan, maar nadrukkelijk over samenwerking 

tussen organisaties. Hij maakt daarbij onderscheid tussen netwerken en partnerships. 

Voor het Waddengebied zijn beide van belang. 

Op zichzelf is een partnership de meest vergaande en moeilijkste vorm van 

samenwerking, stelt Daalder. Organisaties moeten dan namelijk tegen hun natuur in 

(enigszins) afwijken van hun organisatiedoelen. Daarvan moet men dus het belang 

inzien. Risico’s en het ingeschatte voordeel voor elk van de deelnemers moet dus groter 

zijn dan het ingeschatte nadeel. Opvallend is, stelt hij, dat deze afweging niet altijd 

evident zichtbaar en transparant gebeurt. 
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In de ogen van Daalder spelen er drie dimensies een rol in de afweging van een 

organisatie over deelname aan een partnership: 

• de mate van het belang van de deelnemende organisaties; 

• de mate van gelijkheid van de organisaties onderling; 

• de mate van zekerheid waarmee het gewenste resultaat te behalen is. 

Deze drie dimensies leiden bij Daalder tot drie vormen van partnerships: de combine, 

de coalitie en de alliantie. Ze verschillen vooral in de mate waarin organisaties 

beleidsmatig, financieel en juridisch met elkaar verbonden zijn. 

De combine is relatief informeel partnership, vaak tijdelijk en meestal gericht op 

een enkel helder doel. Het leent zich voor partijen die min of meer hetzelfde in de 

wedstrijd zitten. Worden de belangen meer divers, en nemen de risico’s toe, dan 

zijn partijen aangewezen op de coalitie. Dit is een zeer formele samenwerking met 

gedetailleerde afspraken over geld, planning, zeggenschap en rolverdeling. De coalitie 

is echter minder geschikt als de partners voor het gezamenlijke doel onbepaalde 

tijd nodig hebben. Wat bijvoorbeeld met beheer het geval kan zijn. Dan is een 

alliantie noodzakelijk. In deze vorm van samenwerking worden zelfs zeggenschap 

en bevoegdheden overgedragen, uiteraard onder zeer strikte voorwaarden. Alle 

partnerships zijn verplichtend. Wie ze tegen de regels in verbreekt, krijgt de maken 

met consequenties. Dat hoort er ook bij. Juist bij de alliantie kunnen die consequenties 

verreikend zijn.

In het Waddengebied tref je vooral samenwerking aan binnen combines en coalities. 

Deze zijn over het algemeen vrijblijvend georganiseerd, waarbij de vraag aan de orde 

is hoe effectief ze zijn. 

In het boek ’Leren samenwerken tussen organisaties’ van Kaats en Opheij kun je lezen 

hoe je in de praktijk een partnership vorm kan geven met de samenwerkingscode als 

kader. Kaats en Opheij beschrijven de kansen en de bedreigingen en gaan in detail en 

diep in op wat nodig is om tot zo’n partnership te komen en het te laten functioneren. 

Het gaat erom hoe je je als organisatie gedraagt, hoe je omgaat met belangen en hoe 

je ondertussen relaties onderhoudt. 

Wat in hun ogen sterk bindt is de ambitie - het gemeenschappelijk gedragen doel waar 

we naar streven - om vervolgens de concrete vorm van samenwerking te kiezen die 

nodig is om daar te komen.

Wat in het Waddengebied opvalt, is de persoonlijke betrokkenheid en passie van 

mensen met dit gebied. De oerkracht van de Wadden gecombineerd met het gevoel 

van kwetsbaarheid doet iets met een mens. Vandaaruit wil hij/zij toch iets doen om 

het te behouden! Dat lukt niet alleen en leidt in ieder geval tot de wil om samen te 

werken. Niet geheel duidelijk is echter de ambitie waar we samen naar streven.

Er wordt namelijk al decennia samengewerkt in het Waddengebied. Zeker al vanaf 

de jaren tachtig zijn er overheden, maatschappelijke en private organisaties met 

economische en/of maatschappelijke doelstellingen actief. De lijst van al jaren actieve 

zogenaamde vaste samenwerkingsverbanden is bijna 

oneindig. 

Toch overheerst bij mij het gevoel dat we er op deze 

manier niet komen. Het komt op mij over dat het op 

één of andere manier niet mag. Wat houdt ons tegen? 

Is het de complexiteit van de vraagstukken? Is het de 

bestuurlijke onmacht? Is het de angst voor verandering? 

Is het wel kunnen, maar niet willen. Of is het wel willen, 

maar niet kunnen? 

Zonder afbreuk te doen aan de andere overwegingen, denk ik dat de huidige situatie, 

waarmee we vertrouwd zijn en mee om weten te gaan, het wint van het onbekende 

dat mogelijkerwijs tot verlies van positie kan leiden. Dit gecombineerd met een 

overheid die meer faciliteert dan regisseert. De vraagstukken worden (vooral) aan de 

maatschappij overgelaten. En daar staan we dan met zijn allen, aan de rand van het 

zwembad.

Om een indicatie te geven van hoe het staat met de samenwerking en waar knoppen 

voor verbetering zitten, wil ik een metafoor voor de samenwerking gebruiken: de 

Waddenauto.

Er wordt al decennia 
samengewerkt in het 

Waddengebied
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DE TUSSENHALTE: 

De Waddenauto

We hebben in het Waddengebied een rammelend tweedehandsje, 

die af en toe te weinig vermogen heeft en waarvan het motorblok 

soms uitvalt. Het stuur werkt slecht waardoor we soms rondjes 

rijden, het gaspedaal is moeilijk in te drukken. En misschien nog 

wel het meest opvallend: de bestuurder en passagiers zijn het niet 

helemaal eens over de bestemming. De bestuurder zit dan wel 

aan het stuurwiel, samen moeten ze de richting en bestemming 

bepalen. De inzittenden - - zeg maar de totale governance- moeten 

het samen eens worden over de route en bestemming. Ook moeten 

ze op tijd tanken en af en toe naar een garage voor een reparatie en 

een periodieke keuring. 

Maar het voordeel is dat we de nukken van deze auto kennen, waar we ook liever 

geen afscheid van nemen. Want de auto zit strak in de lak, biedt plaats aan veel 

passagiers, de schokbrekers doen hun werk en het voertuig heeft een ruime kofferbak. 

Bovendien is de auto goedkoop en niet onbelangrijk: hij rijdt. Zie hier de argumenten 

waar we voor vielen bij de aankoop. 

Als de auto even niet rijdt, bellen we de ANWB. Zij staan in mijn metafoor voor de 

adviesbureaus. De ANWB herstelt het mankement, maar meldt ook dat we eigenlijk 

naar de garage - de deskundigen-  moeten om de auto goed na te laten kijken. Of om 

wellicht een nieuw exemplaar aan te schaffen. We gaan echter niet naar de garage, 

omdat we de auto niet kwijt willen en bang zijn voor de kosten. Dus is het wachten tot 

het nodig is de ANWB weer in te schakelen, die ons vervolgens hetzelfde advies geeft. 

Als we echt gehecht zijn aan deze auto, dan moeten we kijken hoe we hem 
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probleemloos kunnen laten draaien. Essentieel is het motorblok. De waddenmotor 

pruttelt en valt soms stil door tekort aan energie  in de vorm van geld en menskracht. 

Het pruttelen wordt echter vooral veroorzaakt doordat de onderdelen van het 

motorblok niet helemaal goed bij elkaar lijken te passen. 

Naar mijn mening moet het motorblok steviger en moet er meer brandstof in. In de 

termen van Daalder: er is een vast verband nodig in de vorm van een alliantie van de 

drie direct betrokken ministeries en provinciale organisaties. Nu is de aandrijving van 

het motorblok - het partnership- te los en te vrijblijvend en komen er onvoldoende 

financiële middelen en te weinig menskracht los.

Als je een auto wil laten rijden, heb je ook wielen nodig. Ik zie bedrijven, bewoners, 

beheerders en maatschappelijke organisaties als de vier wielen die er voor zorgen dat 

we vooruit komen. Zij vormen samen met het onderstel de basis van de auto. Als er 

verbinding tussen de motor en de vier wielen goed is, kan het geheel rijden. Maar er 

moet ook één verbinding tussen de wielen en het stuur zijn. 

De onderlinge snelheid van de wielen behoeft ook permanente afstemming. Anders 

rijden we alleen maar rondjes. Die afstemming kan beter. De ambtelijke organisaties 

van de waterschappen en de gemeenten vormen in mijn optiek de verbinding tussen 

de motor en de wielen.       

In de kofferbak liggen onze dierbare dilemma’s. Daar rijden we al jaren mee rond. En 

als we stoppen, willen we de kofferbak weleens opendoen en er naar kijken. 

In de kofferbak liggen onze dierbare dilemma’s. 
Daar rijden we al jaren mee rond. 
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DE LAATSTE HALTE: 

Mag de samenwerking 
professioneler? 

De analyse laat zien dat er vanuit passie en betrokkenheid 

voldoende ambitie is om zorg te dragen voor het Waddengebied. En 

ook dat er (h)erkenning is van wat er moet gebeuren. 

Maar blijven we niet te veel hangen in analyses? Het voelt bij mij soms net of we 

niet tot uitvoering durven over te gaan. Wat houdt ons tegen? Zijn de vraagstukken 

te ingewikkeld? Is het bestuurlijke of juist maatschappelijke onmacht? Houden de 

overheden elkaar gevangen in een positiespel? Is het de angst voor verandering? Voelt 

de urgentie niet hoog genoeg?  Is het wel kunnen, maar niet willen? Of is het wel 

willen, maar niet kunnen? 

Het antwoord is natuurlijk dat het van alles wat is.  Het laat zien dat er we nog niet 

volledig voor samenwerking en succes gaan. Ik roep op dat wel te doen! Mag de 

samenwerking in het Waddengebied professioneler? Hoe doorbreken we onze eigen 

blokkades? 

Ik zie hiervoor drie sleutels:

1 Toon lef! 

We hebben in het Waddengebied niet alleen te maken met kwetsbare natuur, maar 

ook met een dunne economie en uitdagingen op het gebied van leefbaarheid. Alle 

drie zaken staan onder druk. De uitdaging is groot, omdat bij oplossingen met alle 

drie zaken rekening moet worden gehouden. Het gaat niet om een onsje meer of 

minder. Dat kan een eerste noodzakelijke stap zijn, maar uiteindelijk worden we daar 

niet gelukkig van. Kijk bijvoorbeeld naar de visserijconvenanten. De vissers zijn er niet 

gelukkig mee en de natuurorganisaties ook al niet. Meer structurele, samenhangende 

en gedragen oplossingen zijn nodig. Het moet bijdragen aan de verbetering van de 

natuur, de leefbaarheid vergroot en de economie. Dat is best ingewikkeld. Ik adviseer 

daarbij twee uitgangspunten te hanteren: niet meer, maar beter én niet alles kan 

overal en altijd.
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Op zoek naar structurele oplossingen, en niet alles weten, werkt beklemmend. Vooral 

overheden vinden dat lastig. Ik pleit er daarom voor om lef te tonen en daarbij 

tegelijkertijd een zekere lichtheid te hanteren. Als je het niet zeker weet hoe een 

structurele integrale oplossing er in detail uitziet, zet dan kleinere stappen. Probeer 

zaken uit.  Acteer op wat je wel weet en zorg dat je sturingsruimte naar de toekomst 

openhoudt. Dat zorgt voor lucht en energie, maakt vrolijk en brengt onvermoede 

oplossingen in beeld. Maar zet vooral stappen en laat dat zien.

2 Maak de samenwerking steviger

In mijn metafoor over de Waddenauto noemde ik al een aantal punten die er praktisch 

voor zorgen dat de samenwerking minder vrijblijvend wordt. 

Te denken valt aan het opzetten van een vaste entiteit met vertegenwoordigers van 

de drie ministeries en drie provinciale organisaties in eén team om samenwerking 

met andere belanghebbenden in het Waddengebied te starten en te continueren. De 

bestuurders geven samen de richting aan en bepalen wat te doen. Het hebben van een 

gemeenschappelijke ambitie en doel is belangrijk, evenals de wil om elkaar te begrijpen 

en te ontmoeten. 

Er zijn vele samenwerkingsverbanden in het Waddengebied. 

Dat leidt regelmatig tot de uitspraak dat het één bestuurlijke 

spaghetti is. Nu valt dat volgens mij behoorlijk mee; zeker als je 

kijkt naar de omvang van het gebied. Punt is er voor te zorgen 

dat die organisaties in overleg een bepaalde rol hebben. 

Daarmee tover je de zogenaamde bestuurlijke spaghetti om tot 

een heerlijk Italiaans menu. Er zijn organisaties die zich vooral 

richten op beleidsontwikkeling, anderen op besluitvorming. 

Daarnaast zijn er vooral verbanden die zich richten op 

uitvoering en tenslotte wordt er gewerkt aan beheer. 

Belangrijk is wel dat er in de samenwerking onderscheid is in rollen en verantwoordelijkheden. 

Ieder heeft een taak te vervullen. Een heldere publieke-private samenwerking bestaat er 

uit dat dit is omschreven en dat dus iedereen in de samenwerking weet wat zijn kracht is 

en wat zijn toegevoegde waarde in het geheel behoort te zijn. 

Wat ons in de samenwerking zou moeten drijven, is dat inwoners, bedrijven, bezoekers 

en belanghebbenden niet zitten te wachten op verdeeldheid en onrust. Zij willen 

gehoord worden, zich begrepen voelen en beslissingen kunnen volgen. Natuurlijk 

kan een ieder, op gezette tijden, wel zijn punt onder de aandacht brengen, maar 

uiteindelijk zal er een richting gekozen moeten worden. In die fase is het nodig dat 

partijen zo nu en dan over hun eigen schaduw heen springen en dat weten uit te 

leggen.

3 Zorg voor een sfeer van vertrouwen en veiligheid

Partijen voelen zich niet altijd veilig en vertrouwd. Zo is men op de eilanden beducht 

om over bereikbaarheid vrij te spreken. Want voor je het weet, wordt een losse 

opmerking over op tij varen zomaar werkelijkheid. En dat raakt de economie op de 

eilanden natuurlijk hard, is de stelling. In de kuststreek is een gesprek over meer ruimte 

voor de natuur en Waddenzee lastig. Want het vergroot de kans op verzilting. En dat 

is een probleem dat direct ten koste gaat van de landbouwfunctie. Natuurorganisaties 

signaleren allerlei activiteiten in de Waddenzee waarvan niemand weet of de zee die 

wel aan kan. Het enige wat zij dan doen, is steeds harder nee roepen. 

Iedereen weet dat het anders moet. Maar ja, je gaat niet zo maar als eerste je 

kwetsbaar opstellen en inleveren. Dus blijft iedereen ferm op de eigen standpunten 

staan. 

De taak om meer veiligheid en onderling vertrouwen te bewerkstelligen ligt bij de 

bestuurders van zowel de overheid, de stakeholders als wetenschappelijke instellingen. 

Alle bestuurders spelen daarin een belangrijke rol. Ik adviseer daarbij het motto ‘Het 

wordt anders, maar we zorgen met elkaar voor elkaar’ te hanteren. Elkaar begrijpen, 

je verdiepen in wat beleid voor de ander betekent en de inhoud centraal stellen, zijn 

daarbij de drie kernbegrippen. Toch is dat niet allemaal gemakkelijk te hanteren. 

Het creëren en onderhouden van vertrouwen en veiligheid is in mijn ogen gewoon een 

professie waar een aanpak en omgangsregels voor bestaan. Daarom roep ik op om 

gebruik te maken van die kennis. Daardoor wordt het gewoon normaal professioneel 

te handelen. 

Tover de 
zogenaamde 

bestuurlijke spaghetti 
om tot een heerlijk 

Italiaans menu.
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Tot slot, 
Dat ik met pensioen ga, betekent uiteraard niet dat ik niet meer in het Waddengebied 

zal komen. Ik kom er graag. Ik zal de ontwikkelingen wel met enige afstand blijven 

volgen. Bij een toevallige ontmoeting, kunnen we het er eens nog over hebben. Maar 

laten we vooral blijven genieten van dit bijzondere stukje Nederland. 

Ruud de Jong 

Mei 2023. 

Laten we 
vooral blijven genieten 

van dit bijzondere stukje 
Nederland
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Literatuur
Naast de vele beleidsstukken, evaluaties en verkenningen over het Waddengebied 

van het rijk, provincies, gemeenten, Programma op weg naar een Rijke Waddenzee 

en de Waddenacademie die ik in de afgelopen 9 jaar heb mogen lezen of waar ik aan 

meegewerkt heb, toon ik hier een lijst van boeken die ik in het afgelopen halfjaar 

gebruikt heb om mij meer te verdiepen over de samenwerking tussen partijen in het 

algemeen en het Waddengebied in het bijzonder. 

1. De Samenwerkingscode geschreven door Martijn Daalder.  

Uitgever Mediawerf 2022

2. Leren samenwerken tussen organisaties geschreven door Edwin Kaats en Wilfrid Opheij.  

Uitgever Boomuitgevers 2021

3. Moonshot geschreven door Mariana Mazzucato.  

Uitgever Nieuw Amsterdam 2021

4. Een wereld van verschil geschreven door Hendrik R. Oosterveld  

Uitgever de Waddenacademie 2011

5. Omarm de Chaos geschreven door Jan Rotmans en Mischa Verheijden.  

Uitgever de Geus 2022

Colofon

Over het Omgevingsberaad Waddengebied 

Het Omgevingsberaad Waddengebied is het 

adviesorgaan voor het Bestuurlijk Overleg 

Waddengebied (BOW). Het is tevens een 

platform waar gestructureerde discussies  

over het Waddengebied worden geïnitieerd  

en waar informatie over het Waddengebied  

wordt uitgewisseld.

Adresgegevens 

Omgevingsberaad Waddengebied

Huis voor de Wadden

Ruiterskwartier 121a

8911 BS Leeuwarden

info@omgevingsberaadwaddengebied.nl

058 – 233 90 10

Drukwerk

Provincie Fryslan

Vormgeving & Fotografie 

Annelies Ruesink

Mei 2023
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